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Za podpory mnoha místních i přespolních dobrovolníků přispěl v roce 2022 spolek JULINKA 

ke zvýšení povědomí o ekologických tématech, zejména o klimatické změně, oteplování, 

kůrovcové kalamitě, zádrži vody, posilování biodiverzity a snižování vodní i větrné eroze na 

území CHKO Broumovsko a pomohl pozitivně proměňovat naši krajinu. 

Spolek se tématu ekologického vzdělávání a osvěty věnuje dlouhodobě. V březnu 2022 jsme 

zorganizovali již jedenáctý ročník festivalu Jeden svět Police nad Metují, na němž promítl i 

několik filmů s ekologickou tématikou. Po projekcích následují debaty publika s vybranými 

hosty (režiséři, humanitární pracovníci, ekologové, novináři, diplomaté apod.). Tentokrát jsme 

s publikem debatovali např. o cestách plastů vodními toky až do moře či o revitalizaci afrických 

plantáží po pěstování palmy olejné, v minulých ročnících jsme debatovali např. s hlavním 

expertem Hnutí Duha o odpadech, s ekologickým zemědělcem či propagátorem přírodního 

včelařství. Festival pravidelně navštěvuje několik stovek diváků. V rámci festivalu spolek 

pravidelně organizuje i promítání vybraných filmů (+ debaty) na základních a středních školách 

v náchodském okrese, čímž se téma dostává k dalším stovkám diváků – žáků i učitelů.  

Díky zájmu místních i přespolních zájemců o ochranu přírody se podařilo zorganizovat celou 

řadu akcí, kdy se dobrovolníci metodou learning by doing mohli přesvědčit, že vlastní aktivitou 

mohou přispět ke zpomalování odtoku vody z našeho území.  

Ve spolupráci se ZŠ Bukovice se v dubnu a červnu uskutečnily 2 jednodenní exkurze pro 43 

školáků 1. stupně na téma Les v naší krajině (vč. výsadby 100 buků) a Voda v naší krajině.  

V rámci plánu co nejvíce vtáhnout veřejnost do ekologické tematiky jsme zorganizovali několik 

komunitních výsadeb stromů a keřů. V dubnu jsme se skupinou 10 dobrovolníků v Horních 

Teplicích pomáhali při výsadbě ovocných stromů a keřů a budování broučích náspů a průlehů. 

O smyslu těchto opatření na zádrž vody jsme debatovali s místním experimentálním 

zemědělcem. 

Na stolové hoře Ostaš, kde mj. hnízdí sokoli, jsme ve spolupráci s majitelem pozemku 

(Benediktinská hospodářská správa), s Městem Police nad Metují a za pomoci více než 200 

dobrovolníků z okolí i ze zahraničí v dubnu vysázeli cca. 5000 sazenic buků a jedlí, čímž dojde 

k obnovení přirozeného smíšeného lesa na místě, které bylo loni vykáceno vzhledem ke 

kůrovcové kalamitě podpořené suchem.  

V říjnu jsme pak ve spolupráci s Dobrovolným svazkem obcí Lesy Policka za pomoci 30 

dobrovolníků pod vrcholem Hvězdy v Broumovských stěnách vysázeli dalších 1700 sazenic 

jedlí, dubů, buků a smrčků.  

Sázeli jsme také aleje - ve Vižňově jsme podél pastvin horského skotu místního biozemědělce 

a s pomocí veřejnosti v dubnu vysadili dvě aleje vzrostlejších listnatých a ovocných stromů 

(celkem 200), další 2 aleje čítající celkem 140 vzrostlejších stromů jsme mezi Vižňovem a 

Starostínem vysadili v listopadu, a to i za pomoci dobrovolníků z řad Police Symphony 

Orchestra a dalších místních i přespolních zájemců.  

V Suchém Dole jsme v listopadu vysadili 30 ovocných stromů a 30 keřů na ekologické farmě. 

Během debaty po práci pak místní zemědělec dobrovolníkům vysvětlil i principy fungování 



permakulturní zahrady, která by do budoucna měla sloužit nejen k samozásobitelství, ale i 

samosběru a též jako prvky zlepšující diverzitu krajiny.  

Od října do prosince jsme tak ručně s pomocí dobrovolníků i za pomoci bagru vybudovali 

celkem 13 nových tůní (2 na Libné, 1 ve Vižňově, 2 v Meziměstí, 2 v Jetřichově, 2 v Hynčicích 

a 4 v Hlavňově).  

V rámci programu Promítej i ty jsme veřejnost v prosinci pozvali na promítání dokumentu 

s environmentální tematikou Hon za utopií, po němž následovala debata s místní ekologickou 

farmářkou. 

Naše vzdělávací aktivity zaměřené na ekologii navazovaly i na ty z roku 2021, kdy jsme např. 

připravili, vytiskli a zdarma šířili manuál popisující pravidla, postupy přípravy a realizace jakož 

i možné zdroje financování pro budování tůní a jejich význam. Manuál jsme rozeslali všem 

obcím v CHKO Broumovsko a šířili ho i online, viz https://1url.cz/@Manual_tune. Podařilo se 

nám ho propagovat i prostřednictvím Asociace soukromého zemědělství ČR - manuál si 

v letech 2021-2022 stáhlo přes 1000 zájemců. 

O projektu i jeho donorech JULINKA informovala veřejnost prostřednictvím svého webu 

(julinka.polickej.net) i místních tištěných a internetových médií. Články o našich aktivitách se 

tak několikrát objevily na serveru nase.boumovsko.cz a ve zpravodajích obcí Meziměstí, 

Teplice nad Metují, Suchý Důl a Police nad Metují. Reportáž o budování tůní a výsadbě alejí 

zveřejnil i Český rozhlas HK. Všechny mediální výstupy jsou k dispozici na 

http://julinka.polickej.net/napsali-o-nas/.  

Dopad ve smyslu zvýšené informovanosti o problematice klimatické změny, sucha a potřeby 

péče o krajinu (vč. konkrétních příkladů) měly nejen na obyvatele CHKO Broumovsko, ale i 

na širší veřejnost, která nám přijíždí pomáhat z Hradce Králové, Pardubic, Trutnova i dalších 

okresů východních Čech či Brna, Prahy a okolí. 

 

 

https://www.promitejity.cz/detail-filmu/101-hon-za-utopii
https://1url.cz/@Manual_tune
https://www.asz.cz/clanek/7824/navod-na-budovani-tuni/
http://julinka.polickej.net/napsali-o-nas/

